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Preface

In the summer of 1978 my wife Jane and our three young children went on holiday to Kerry in the 
south-west of Ireland. On our way back we arranged to call at Castle Durrow in Co. Leix, the old 
family home of Jane's father, Desmond, 10th Viscount Ashbrook. The house had for a long time 
been a school run by nuns. We had written to the Mother Superior, Sister Mary Bowe, and she 
kindly invited us to visit her. When we arrived she was extremely friendly, showed us round 
everywhere and then gave us all tea. I was much impressed with the magnificence of the house 
which was built about 1716.

Back at Arley we asked Jane's father about what had happened to the estate and the house. He told 
me that it had all been sold by his father in 1922 when he was only 16. He knew very little about the
origins of the Flowers - when his ancestors had arrived in Ireland, where they had come from and 
how they had acquired an estate large enough to afford to build such a splendid house.

I had been reading historical studies of estates for some years as a part-time interest (while I was 
running my engineering business) in order to prepare myself for working on the Warburton archives
at Arley Hall in retirement. I decided to see whether it was possible for me to discover something 
about the origins of the Flower family and their success in Ireland. The result is the main body of 
this little book, from pp 19 to 143, written about 1980.

At that time Jane's parents were living in Arley Hall and her father was very busy on his large farm 
there. Jane's mother had been brought up in the house which she inherited after the death of her 
father in WWI. Her family, the Warburtons, had lived at Arley for about 500 years. The gardens had
been well known since the 19C and in the mid 1960s it was decided to open them to the public. The 
Ashbrook name was hardly known so my notes on the early Flowers in Ireland were just typed and 
circulated to a few family members.

In 2016 the position is very different. Since my brother-in-law, the 11th Viscount Ashbrook, took 
over the management of the estate in the early 1980s he has transformed it into one of the best 
known and most popular venues in Cheshire. Many thousands of people come to Arley each year; to
see the gardens, to attend weddings and functions of all kinds and to attend the Garden Festival and 
other big events. There has been much filming over the years and two major films were made partly
at Arley in 2014 - Our Zoo by BBC Television and Evermore by Disney. Most people visiting the 
Hall and gardens would discover that it now belongs to Viscount Ashbrook.

An even more decisive event occurred in the summer of 2014. Julie Godson published her book 
The Water Gypsy1 describing in detail the lives of the 2nd, 3rd and 4th Viscounts Ashbrook, 1753 - 
1847. The romantic story of the 2nd Viscount who had fallen in love with a Thames fisherman's 
daughter while still at Oxford University had been known for a long time but Julie Godson has done
a lot more research. She shows the Ridge family pursuing several interesting careers. Furthermore 
in an extraordinary coincidence a play about Betty Ridge was written and performed at Castle 
Durrow in 2016. This spurt of interest in the Ashbrook family seemed to require that information 
about the origins of the family be written down and made available to people who wish to know it. 

My 1980s notes on the 17th Century Flowers are probably more detailed than most people today 
have time for so I have written a new introduction (pp 5 - 23). This provides first some genealogical
information and then brief accounts of each of the heads of the family from 1596 - 1922.

The second edition of 2016 also includes information about the history of the Durrow Estate 1683-
1923 pp 24-27.

1 Julie Ann Godson, The Water Gypsy - how a Thames fisher-girl became a viscountess, 2014, FeedARead.com.
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The Flowers and Ashbrooks of Durrow

The existence of grandiose myths is one of the occupational hazards of genealogists and it is curious
how long a life some of these myths have. The Irish Peerage2 compiled in the 18C traced the Flower
family back to a 15C Speaker of the House of Commons. In 1906 Sir Joseph Bradney3 evidently did
rather better research and described how the family had originated in Chepstow. Despite this 
research the writers of peerages preferred the earlier explanation. It was no doubt difficult for the 
authors of 18C Irish Peerages to get the facts because the family left Ireland for nearly a century in 
1753. In that year the 2nd Viscount, a child of nine, his two sisters and their widowed mother 
returned to her family home in Hillingdon near London. It would be surprising if any of these four 
ever knew much about the ancestors of the Flowers. All the archives were at Castle Durrow where 
they remained undisturbed until the house was sold in 1922. The family accepted the view 
published in the Peerage of Ireland until about 1980. 

The publication of an otherwise well-researched book on the lives of the 2nd, 3rd and 4th Viscounts
has focussed attention on the subject again.4  The following brief history of the ancestors of the 1st 
Viscount Ashbrook and of his successors to 1923 is published to correct the story. After the short 
biographies in this introduction some more detailed notes on the first three members of the family to
live in Ireland are presented. These were compiled from public sources more than thirty years ago. 

2 Lodge Irish Peerage (pub. 1789) confirmed by Bethan's Abstracts, PRO of I.
3 Sir Joseph Bradney, History of Monmouthshire, 1906.
4 Julie Ann Godson, op. cit.
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The Ancestors of Henry, 1st Viscount Ashbrook
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The principal source for information about the origins of the Flower family is the will of Margaret 
Clayton who died in Chepstow in 1626.5  This is a very long document in which she made bequests 
to a large number of her relations and to charitable purposes in and around Chepstow. She left 
leases of land including the George Inn in Chepstow to her daughter and son-in-law James Flower. 
Leasehold land was also left to their children, Philip, William and John Flower. William's legacy 
carried the obligation to maintain the curtain in front of her tomb in Chepstow Church. In the will 
which William made in 1680 as Sir William Flower he left £20 for the repair of his grandmother's 
tomb in Chepstow.6  His nephew, Thomas Flower, in his will (dated 1700), left 2 acres of land near 
Chepstow for the maintenance of his great-grandmother's tomb.7  This conclusively establishes the 
descent from Margaret Clayton and is also, no doubt, why this magnificent tomb still exists. Her 
house with M.C. over the doorway still stands next to the gate in Chepstow.

Tomb of Margaret Clayton in Chepstow Church, after restoration in the early 1980s

The Parish Registers of Chepstow8 provide information on the baptismal dates of the Flower 
children and of the death of James Flower. Unfortunately the registers only begin in 1595 and so 
provide no evidence of the ancestry of James Flower. But there were Flowers in Chepstow at least 
as early as 1560 when David Flower offered to purchase a 60-year lease of his holding of a stable 

5 Diocese of Llandaff, Nat. Library of Wales.
6 Fisher, Abstracts of Wills, Genealogical Office, Dublin Castle.
7 Lodge, Irish Peerage (pub. 1789) confirmed by Bethan's Abstracts, PRO of I.
8 I. Walters, Chepstow Parish Records, 1955. Gwent Record Office.
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and garden in Black Lane from St Catherine's Chantry.9  The parish registers record the baptism of 
Walter, son of Elian Flower, Feb 1598/9. There were Flower families all over Gloucestershire and 
West Wiltshire in the 16C and 17C, including some as close to Chepstow as Woolaston and 
Lydney.10  Whether all these people were related or whether their name derived from a common 
connection with flour milling one cannot know but the latter seems the more likely. In Elizabethan 
times the name is spelt variously Flore, Flowre, or Flower;  the spelling of the stuff used to make 
bread varied similarly.

The Irish Flowers continued to have relations living around Chepstow throughout the 17C. In 1674 
Thomas Lewis of St Pierre let 20 acres in Chepstow and St Lawrence to Sir William Flower and 
Thomas Flower the younger (d. 1700), son of Thomas the elder. This Thomas the elder may have 
been Sir William's youngest brother. In 1682 John Flower holds land of the same estate that was 
lately in the tenancy of Sir William.11

I have so far failed to find any documentary evidence of a connection between Sir George Flower 
and this family. The circumstantial evidence that they were related is as follows:

1. Family tradition which was presumably the source used by Lodge when he was 
composing his entry for the Irish Peerage in the mid 18C.

2. The fact that William Flower went to Ireland in the 1630s and obtained a commission in 
the peace-time army in Ireland. Such appointments were normally obtained only through 
patronage and Sir George Flower, as Governor of Waterford and a very old friend of the 
Earl of Cork, the richest and most powerful man in Ireland, was in a good position to obtain 
such favours. I have therefore suggested in the family tree that Sir George and James 
Flower were probably brothers.

I have also failed to find any connection between this family and the Flowers of Rutland.12  Francis 
Flower, attendant to Sir Christopher Hatton, Lord Chancellor, and his wife both left wills that are 
now in the National Archives. Neither Sir George nor any other children are mentioned in either of 
these. One must incline to the view that Lodge invented this connection in order to provide a long 
and illustrious lineage for the Ashbrooks.

The first three Flowers in Ireland 1590 - 1700

In the sixteenth and seventeenth centuries Britain enjoyed growing prosperity. The activity of the 
government was greatly increased and many families rose to wealth and position by service to the 
Crown in the enlarged civil, military and judicial establishments. The largest permanent land force 
that the Crown maintained in the 17C was the standing army in Ireland, and this was where the 
Flowers struggled to prominence.

Chepstow, at the mouth of the river Wye, was a natural gathering point for the timber and iron of the
Forest of Dean and the agricultural produce of south-east Wales. It had also developed an important 
trade in wool coming down the Wye from the rich pastures of Herefordshire where the famous 
Leominster sheep grazed. Across the estuary lay Bristol, then the largest port in England after 
London. This city benefitted from the increasing quantities of woollen cloth manufactured in 
Gloucestershire, Somerset and Wiltshire which provided a flourishing export trade to southern 

9 Sir Joseph Bradney, History of Monmouthshire, Hundred of Caldicot, 1906.
10 Wills, Parish Registers, V.C.H., Gloucester, Somerset, Wiltshire.
11 Sir J. Bradney, op. cit.
12 Wills, Rutland and Northants, History of Rutland.
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Europe and Ireland. It is probable that the Flower family in Chepstow attained the status of 
gentlemen by participating in this first English industrial and trading revolution in the 15C & 16C. 

1) George Flower   d. after 1635

By the 1590s the family in Chepstow had sufficient position to enable George Flower, probably a 
younger son, to secure a commission in the army, no doubt to take charge of one of the numerous 
batches of recruits who were gathered in the Welsh counties and then sent to Ireland. Warfare in 
Ireland was a mobile guerrilla operation and Flower appears to have been an amazingly brave and 
hardy officer. An English force would march into countryside controlled by Irish rebels and try to 
destroy small detachments of the enemy, their cattle and their forts. The Irish would try to ambush 
the English soldiers, for example as they crossed rivers at fords. 

After four years of campaigning in Ireland Captain Flower became an experienced officer. Sir 
George Carew, an experienced soldier and courtier of Queen Elizabeth, became President of 
Munster (the SW part of the country) in 1600 with instructions to prosecute the war more decisively
and George Flower was promoted to command larger numbers. Carew was conscious that he was 
making history and so employed Thomas Stafford and an artist to write an account of his army's 
activities each day and to make drawings of the scenes of his battles. Capt. Flower seems to have 
played a leading role in one important episode - the capture of the Castle of Glin (situated on the 
Shannon near Limerick) in 1600. Cannon were brought up and a siege began which opened a 
breach in the walls. Flower's party stormed in and the next day fought their way up the tower and 
threw the remaining defenders off the roof into the moat below.13

The biggest test for Carew and his army in Munster occurred in September 1601 when 4,000 
Spaniards arrived by ship and seized the port of Kinsale (near Cork). Carew concentrated his army 
in Cork and was joined by Lord Mountjoy, the commander of all the English soldiers in Ireland. 
They occupied the open hillside overlooking the town and deployed their cannon to start the siege 
in October. With no proper shelter the army suffered appalling casualties from exposure as well as 
sallies by the Spaniards attempting to destroy the siege works. The climax came on 6 Dec 1601 
when 6,000 Irish arrived and the English army of 5,000 was trapped between them and the 3-4,000 
Spaniards in the town. Fortunately an English cavalry charge started a rout among the Irish and they
were driven from the field. The Spaniards soon began talks and agreed to return to Spain. Another 
of Carew's senior assistants was a young lawyer called Richard Boyle who became great friends 
with George Flower. With the successful conclusion of this war in Ireland Carew was made Earl of 
Totnes and his two principal assistants - Boyle and Flower - were knighted.

The careers of the two new knights were very different after the war. Flower became Sheriff of 
Waterford County in 1606. The qualities that had made him an outstanding officer were evidently 
less useful in a judicial and administrative office. For the next twenty years or so it seems to have 
been only his friendship with Boyle that was able to protect him against serious problems. Boyle on 
the other hand became the most successful man in Ireland. He bought Sir Walter Raleigh's estate in 
Munster and started large businesses smelting iron and making barrel staves. With the profits from 
his businesses he was able to buy peerages from James I for himself and his four sons. He became 
Earl of Cork and the four sons became Barons. He also built walled towns for the English tenant 
farmers he recruited for his estate. Sir George Flower, 'an ancient Knight' and Governor of 
Waterford, died some time after 1635.

13  See the picture in Arley Hall.
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2) William Flower   d. 1681

William, who we believe was probably a nephew of Sir George, is thought to have been brought up 
in Chepstow and to have obtained his commission in his uncle's company of the Irish army in 
Waterford around 1630. In 1633 the Earl of Ormonde brought his bride back to his house at Carrick,
a few miles up the Suir river from Waterford. The friendship between them which was to dominate 
Flower's life, was probably made in the next few years. At the start of the long Civil War in Oct 
1641 Ormonde was appointed commander-in-chief by the King and William Flower became a 
Captain in the Earl's regiment. By 1647 Flower had become the Lt-Col of the Regiment.

In 1647 Ormonde's position as the King's Lord Lieutenant (representative of the King in Ireland) 
had become impossible and he had to surrender Dublin to Parliament's commissioners and go to 
London to negotiate with the victorious Parliamentary party. By March 1648 he thought the King's 
position - and consequently his - was deteriorating so he left London and went to join the Queen in 
France. In July Flower and other Royalist officers were sent to prison in Chester. Flower remained 
there for the next three and a half years till March 1652 when he was released. He seems to have 
spent at least part of the next eight years assisting the Marchioness of Ormonde to manage her 
affairs in London while her husband remained abroad with the royal family.

With the return of Charles II as King in May 1660 his loyal friends were rewarded. Ormonde 
became a Duke and Flower was knighted. Sir William was also elected to the Irish House of 
Commons in 1661 and Ormonde was reappointed Lord Lieutenant of Ireland. In 1662 a new 
regiment of Guards was created and Sir William Flower was made Lt-Col of it. There were several 
occasions on which these soldiers had to uphold the Lord Lieutenant's authority. In 1672 Sir 
William was made a Privy Councillor. He remained an intimate friend and helper of the Ormonde 
family and a senior figure in the governing circle in Ireland until his death in 1681. 

3)  Thomas Flower   d. 1700

Sir William Flower had no children from his marriage but he had a nephew - Thomas Flower - who 
followed his uncle to Ireland. In 1662 when the new regiment of Guards was formed he became a 
Lieutenant in Sir William's company. Sir William left all his estate to his nephew and in due course 
Thomas was promoted to command a company of the Guards. Thomas also evidently inherited 
much of his uncle's social position as one of the governing elite in Ireland.

In 1683 Thomas married Mary, the 16-year old daughter of Sir John Temple, the Attorney-General 
of Ireland and an old friend of the Duke of Ormonde. In 1676, while his uncle was still alive, 
Thomas had acquired a leasehold interest in over 1000 acres of land on the Ormonde estate in 
Queens County, north of Kilkenny. As part of the marriage negotiations Thomas submitted to Sir 
John Temple a statement of his assets which amounted to £9,500. This sum included the lease of 
lands at Durrow and a number of mortgages. Sir John created a settlement giving his daughter and 
her children an interest in this land.14

Charles II died in Feb 1685 and in March the Duke of Ormonde left Ireland, never to return. James 
II appointed the Catholic Irishman, the Earl of Tyrconnel as Lt.General of the army in Ireland and 
his Protestant brother-in-law, the Earl of Clarendon as Lord Lieutenant. In August Thomas Flower 
was involved in a duel. This was a serious event as James II had recently issued a public 
proclamation prohibiting duels under pain of severe penalties. It was fortunate for Flower that he 

14 Doc. at National Library of Ireland.
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had powerful friends, in particular Sir John Temple, one of Tyrconnel's few Protestant friends. At 
the Court Martial over which Tyrconnel presided Flower was found guilty but only sentenced to a 
week's imprisonment. One of the interests of both the Ormonde family and Sir John Temple was the
sport of falconry. Thomas Flower increased his popularity with both of them by keeping a falconer 
and occasionally giving them a cast of his hawks15.

In 1687 Thomas found himself in even more difficult circumstances. In September of that year 
James II, fearing a revolt in England and an invasion by William of Orange, summoned seven 
companies of the Guards to England. Captain Flower, who was one of the few English Protestants 
left in the Regiment, was in charge of marching three of the companies from Chester to London. 
They were reviewed in Hyde Park by James II in October and the next month they marched into the
west country to confront William of Orange's forces. There the principal officers of James' English 
army defected to William and James' army disintegrated. The large Irish contingent with its Catholic
officers hurried back to Ireland. The English officers conferred with the Earl of Clarendon who had 
earlier been replaced as Lord Lieutenant of Ireland by the Earl of Tyrconnell. On his advice they 
stayed in England. The Irish government sent for King James from France and proceeded to disarm 
Protestants and sequester their estates including that of Thomas Flower.

Thomas' wife had two children, Mary, born 1684 and William born in 1685, but died soon 
afterwards. In 1689 he married Dorothy, daughter and heiress of Col. John Jeffreys, another 
Protestant officer in the Irish army. Jeffreys seems to have died in early 1690 so Dorothy and 
Thomas went to live on her family's estate, Abercunrick, near Brecon in S. Wales. Dorothy's only 
surviving child was a son called Jeffreys. In July 1692 the family moved back to Finglas on the 
north side of Dublin where she had a second daughter who also died young. It seems likely that 
Dorothy herself died about 1696. Thomas died in 1700.

More detailed information about these three men follows in separate sections. The detailed notes on 
Thomas Flower are based on 58 letters to Thomas from his steward and others in Ireland which 
provide a vivid picture of life there between May 1690 and July 1692. During that time William of 
Orange's army was trying to expel James II and his army from Ireland.

4. William Flower, 1  st   Lord Castle Durrow   1685-1746

Whereas the manuscript archives about the three 17C Flowers are slim, William, Lord Castle 
Durrow, left a huge mass of papers of every description at the National Library of Ireland. These 
would allow a detailed account of the family and their estate to be written. The few pages that 
follow are a brief introduction to the life of the main architect of the Flowers' fortunes and their 
substantial estate based on Castle Durrow. In contrast his son, created 1st Viscount Ashbrook left no
papers and almost all we know of him can be put in a few sentences.

On the death of their father Thomas Flower, William and his half-brother, Jeffreys, were orphaned. 
William was then aged fifteen. It seems they were rescued by Henry Temple, eldest brother of 
William's mother Mary. He and his wife, Anne, daughter of Abraham Houblon, Governor of the 
Bank of England, lived in a large house in East Sheen on the Thames to the west of London where 
he, his brother & his six sisters had been partly brought up. They had inherited the house from his 
father. The Temple family at East Sheen seems to have included widows and unmarried sisters and 
William clearly came to regard them all as his family for the rest of his life. The many letters which 
survive are unusually warm and friendly. Henry Temple was created Viscount Palmerston in the 

15 A group of hawks.
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peerage of Ireland in 1723, the title being taken from his principal estate near Dublin. However he 
was still eligible to become an MP in the English House of Commons and was a loyal Whig from 
1727 to 1747. As this Temple family was so important to William I am providing a list of them all.

The children of Sir John Temple* (1632-1704) and Jane, dau. of Abraham Yarner

Sir John was Attorney General of Ireland. He died at East Sheen.16

Sons
1. Henry* m. Anne* daughter of A. Houblon.
      Henry was created Viscount Palmerston in 1722.
2. John* m. Elizabeth daughter of Sir William Temple.
     They inherited Moor Park, a large house near London. 

Daughters
1. Catherine m. 1st Ward, 2nd King.
2. Dorothy m. 1st Colvil*,  2nd Dixwell.
3. Mary m. 1683 Thomas Flower  (d. 1700), parents of William Flower (b. 1685).
     Mary died around 1686. In 1689 Thomas m. Dorothy, daughter and heiress of Col John Jeffreys.
4. Jane Martha* m. 1st Lord John Berkeley,  2nd Bentinck, Earl of Portland.
5. Lucy*, unmarried.
6. Frances m. Lord William Berkeley.*

This list illustrates William Flower's close connection with the ruling Whig elite throughout his 
adult life.
 
William Flower was sent by Henry Temple to Christ Church, Oxford, in July 1701. In the spring of 
1705 he went on a tour of Protestant Northern Europe with Mr Miller who was probably acting as 
tutor. They started in Holland and got as far east as Dresden and Berlin before returning in the 
autumn of 1706. William then went to Ireland to live on and manage the estates at Finglas and 
Durrow that he had inherited from his father. About a year later he married Edith, daughter of Toby 
Caulfield, 3rd son of Viscount Charlemont. Perhaps it was his marriage which persuaded him to 
spend his life living in Ireland and building up his estate.

It was a very good moment for a bold man to make such a choice. James II had maintained his 
position as King of Ireland, with the aid of French troops until 1692. Four years of warfare had left 
a large number of farms ravaged by one side or the other. After 1692 bands of Catholic guerrillas 
maintained themselves by marauding from the bogs and were pursued by bands of Protestant 
vigilantes. The country remained tense and uncertain. Louis XIV was in support of James II's 
Catholic son and strong Jacobite parties existed in England as well as Ireland so the succession of 
the Protestant George I from Hanover was by no means assured. In these conditions there were few 
buyers of Irish land and its value was very low. It was hard for landowners to find capable 
Protestant farmers to occupy their lands and pay rent.

The history of the Ormonde family at this period is a good example of the uncertainties. In January 
1712 the Duke of Ormonde succeeded the Duke of Marlborough as Commander-in-Chief of the 
armies facing Louis XIV but was deprived of this position for 'communicating with the Jacobites ' 

16 The asterisks refer to individuals who corresponded with William Flower and whose letters have survived in the 
archives.
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soon after the Whigs installed George I. Like his distinguished ancestor Ormonde remained loyal to 
the Stuarts. In 1715 he made two attempts to sail with soldiers from St Malo and a further attempt 
with 5,000 Spaniards sailing from Cadiz in 1719. Both attempts to restore the Stuarts were 
unsuccessful and all his English, Scottish and Irish estates were forfeited. He died abroad.

Against this background it is easier to understand how William Flower was able to do what he did. 
He quickly enlarged his land-holding round Finglas which, being urban, rented well. Then in 1708 
he was able to convert his lease of the land at Durrow into a freehold and to increase the area to 
about 2,500 acres. In 1722 he acquired more adjoining land from the Ormonde family. Over the 
next 30 years more land was bought as close as possible to the core of the estate. His half-brother, 
Jeffreys, who had inherited his mother's land at Abercunrick, Brecon, died in 1712 so that land also 
came to William. In the late 1730s William bought 3,000 acres at Baunmore adjoining some of his 
other land in Ireland. When he died in 1746 he had around 15,000 acres altogether, probably 
bringing in a rental of about £1,000-2,000 p.a.

When they were first married William Flower and Edith seem to have lived in the old house at 
Durrow which was not too far from her family's home. They were evidently saving money at that 
time. In 1713 they commissioned an architect and in 1715 work started on the building of their new 
house which they called Castle Durrow. It was complete before 1720 and was immediately admired 
- as it still is. 

The quality of William's building staff is reflected in the marvellous condition of the house after nearly
300 years

At the same time as building his new house William started a career as MP for Kilkenny. By the 
early 1730s letters show that he was a senior member of the Irish House of Commons whose advice 
and assistance were often sought. He was on good terms with the Lord Lieutenant, the Duke of 
Dorset, and it was no doubt his influence that promoted William to the Irish House of Lords as 
Baron Castle Durrow in 1733. We know that he and Edith had a number of children and that she 
breast-fed some of them which was unusual for grand ladies in those days. However, sadly, only 
two of them survived to adulthood - Rebecca, born in 1708 and Henry, born in 1720. 
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Henry, 1st Viscount Ashbrook   1720-1752
In 1740 Henry married Elizabeth, daughter of Lt.Gen. William Tatton in  St Paul's Cathedral, 
London. They went to live at Castle Durrow where their three children were born. After his father 
died in 1746 Henry took his seat in the Irish House of Lords and in Sep. 1751 he was created 
Viscount Ashbrook. He was commissioned in 1745 to succeed his father as Colonel of a Regiment 
of Militia Dragoons and Captain of a Troop. It would seem that he was a man in the mould of his 
father and his early death in 1752 was a turning point for the family and for the estate. In 1749 he 
commissioned the magnificent Ashbrook cup which is now in the Saint Louis Art Museum in St 
Louis, Missouri.17 

The Ashbook Cup by Fredrick Kandler
Charles Frederick Kandler, English (born Germany), active c.1735, died 1778: 
Two-Handled Cup and Cover, 1749-50; silver; 42.9 x 35.6 x 17.8 centimeters; 
Saint Louis Art Museum, Gift of Morton J. May 252:1952a,b

17 See the following ref: THE ASHBROOK CUP BY FREDERICK KANDLER  Author(s): Betty Grossman, Source: 
Bulletin of the City Art Museum of St. Louis, Vol. 41, No. 2 (1956), pp. 21-24. Published by: St. Louis Art Museum. 
The City Art Museum of St. Louis is now known as the Saint Louis Art Museum, and the Cup still resides in that 
institution’s collection.
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After his death his widow left Ireland and took her three young children (including William, later 
2nd Viscount) back to live at her parents' house in Hillingdon near London.

The 2nd and 3rd Viscounts.
William, 2nd Viscount, went to Eton & then on to Oxford University. While there he met and fell in 
love with a local girl who lived in a Thames-side village. Despite the initial disapproval of his 
guardians he married this girl, Betty Ridge, in 1766 - a story delightfully told in Julie Godson's 
book The Water Gypsy, 2014, which goes on to describe in detail their lives and that of their 
children, including 3rd and 4th Viscounts..

William and Betty settled in Shellingford, Oxfordshire, not far from her family at Northmoor. It 
would seem that William was a young man who did not enjoy robust health as he died in 1780 at the
tragically early age of 36. Again a widowed Lady Ashbrook was left to bring up her six children on 
her own, including her eldest son William who now inherited the title as 3rd Viscount Ashbrook. 
They remained at Shellingford while the Ashbrook estate in Ireland was managed by Betty's 
brother, William Ridge, from the mid 1780's onwards. William, the 3rd Viscount, died unmarried in 
1802, leaving the title and the Irish estate to his younger brother Henry Jeffrey.

Henry Jeffrey, 4th Viscount Ashbrook (1776-1847) 
In May 1802 Henry married Deborah Susannah Freind and they settled at Beaumont Lodge, 
Windsor. This marriage provided an important connection to a large group of rich and well-
connected gentry, many of whom had senior positions in the Church. The two great pillars in this 
world were Robert Freind (1667-1751), Headmaster of Westminster School, 1711-33, and Richard 
Robinson (1709-94), Archbishop of Armagh and Primate of all Ireland, 1764 - 9418 who was created
Lord Rokeby in 1777. 

Deborah's maternal grand-father was Thomas Walker of Woodstock, a lawyer who helped the Duke 
of Marlborough to manage his estate. In her marriage settlement he bequeathed to her future eldest 
son his extensive estate in Berkshire, provided he change his name to Walker. 

Henry, 5th Viscount, 1806 - 1871.
When he came of age Henry duly changed his name to Walker and in 1828 he married his cousin, 
Frances, daughter of Sir John Freind-Robinson, great-nephew and heir of Archbishop Richard 
Robinson. They had a combined independent income of £2,000-3,000 and decided to live in Castle 
Durrow which the family had not inhabited since 1753. In 1847, on his father's death, Henry had to 
change his name back to Flower in order to inherit his Irish property and title.

It would seem from information in Edward O'Brien's book on Durrow history19, that the Walkers 
became emotionally attached to the family's Durrow estate and like Rowland Egerton-Warburton at 
Arley, who was of the same generation, they felt it was their duty to live on their estate and to do 
their best to help local people. O'Brien records that in 1834 Mrs Walker was providing £52 a year to
support a school for infants. In 1831 the population of the Durrow parish was 2,519 Catholics and 
456 Protestants. In 1833 the Durrow Estate provided the site for the new Catholic Church and its 
railings and in 1869 contributed to new bells. In the famine of 1845-7 Henry Walker took a leading 
part in organizing relief and he & his family were the major contributors to the Relief Fund. His 
wife is said to have visited the poor every week giving them food and clothing. 

Most farmers were verging on bankruptcy and there were no jobs for much of the population.20  
Having inherited his property at this critical moment Henry embarked on an extensive programme 

18 Rainey, pp 48-50 & 40-45.
19 Edward O'Brien, Durrow 1708 -1992, pub. 1992.
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of building work both in Castle Durrow itself and in the town. Large extensions were made at both 
the east and the west ends of the Castle and bay windows were added to the south façade. The lodge
and front entrance gates and walls looking towards the town were constructed. Work in the town of 
Durrow included the construction of the Red Lion Hotel in 1852. It is likely that this large building 
programme was partly driven by his wish to provide jobs for people living in the Durrow area. 

In addition to looking after their Irish estate Henry and Frances led an active social life which took 
them often to Dublin and other social centres. They had six children including three sons who each 
inherited the title in turn. By 1851-2 their two elder daughters were grown up and needed to be 
launched in society in order to find husbands. The two eldest boys, fortunately slightly older than 
the girls, had to play their part by introducing suitable young men. In 1852 the family entered into 
Dublin's top society and there was a flurry of social activity. January started with the two boys 
joining their first recorded adult shooting weekend at Kilcooly Abbey, in Co Tiperary. By the end of
the month they were being received at Drawing Rooms at the Vice-Regal Lodge. In March they 
attended a Levee and a dinner with the Lord Lieutenant, as well as the Viceroy's concert which the 
girls much enjoyed. In May the whole family had dinner with the Viceroy. In June the Viceroy gave 
a party which the girls attended. In July there was a Dejeuner given by the Viceroy and more 
dancing in August. In November the family went to stay at the fashionable seaside watering place of
Sandymount - perhaps they needed a rest or perhaps it was just a different style of social life. 1853 
went on in much the same way but was made especially  notable by an invitation from the Viceroy 
to the parents to attend a dinner in honour of Queen Victoria and Prince Albert who were on a rare 
visit to Dublin.

For the next three or four years life continued to follow the same pattern. The family always stayed 
at Reynolds Hotel in Sackville St., Dublin, which they had patronised since the 1830s. The 
entertainments varied slightly. There were parties given by the Lord Mayor of Dublin and St 
Patrick's Balls as well as grand Garrison Theatricals in 1854. Sometimes Malahide was preferred to 
Sandymount for seaside breaks. In July 1857 Frances married John Phillips of the Heath House, 
Tean, Staffs, and in October 1860  Mary married Major Robert Blakeney, second son of John 
Blakeney of Blakeney Castle, Galway. The first round of marriages was completed when, in 1861, 
William married Augusta Marton (see below). In the 1860s the Ashbrooks spent much less time on 
the Dublin social scene and the 5th Viscount died in 1871. 

Henry, 6th Viscount Ashbrook, 1829-82.
Henry and his younger brother Willie grew up spending a lot of time shooting at Durrow, frequently
recorded in their diaries. Henry was in the 52nd Regt of Foot between 1848 and 185321 and from 
1856 onwards he was the occupier of 3 Peel Terrace,  Brighton. It seems likely that he and Willie 
both used this as their base for their  active social lives in England. In 1860 Henry made a secret 
marriage to Emily Abington who lived in Esher. This marriage was not revealed to his father until 
1868 when she was warmly welcomed at Durrow. Perhaps he was given a larger income after his 
father heard about the marriage because in 1870 and 1871 he hired a yacht complete with captain 
and crew. He and Emily cruised round England and up to Skye in Scotland. He also enjoyed 
painting and submitted some works to an exhibition in 1873. 

After Henry became the 6th Viscount in 1871 he and Emily lived a more active social life. They had
large shooting parties at Durrow. They attended balls and in 1873 they made a continental tour. One 
of their shooting guests in Nov 1874 was Capt. Baillie. In May 1875 they rented 6 Half Moon St, 
Mayfair, for the season. What happened then is described in the Report delivered to the court at the 

20 See Elizabeth Grant, The Highland Lady in Ireland, Cannongate 1991. Her Journals 1840 - 50 describe her 
experiences living on her husband's estate 30 miles south of Dublin.
21 The Peerage. Box D Flower papers at Arley.
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end of their divorce proceedings. These proceedings began in early 1876 and created a large public 
sensation. Viscounts did not often divorce their wives in court. The whole sad story, including that 
of the marriage, was well set out in the report in the Pall Mall Gazette of the court proceedings in 
Feb 187722.

"In opening the case Mr Serjeant Ballantine said the petitioner in 1860 became acquainted 
with Miss Abington whom he first met with at Esher, where she was living with her parents. 
At that time Viscount Ashbrook had not succeeded to the title. The intimacy ripened into 
affection and the result was that the parties were married in 1860 at Leamington, the union 
being kept secret for certain reasons for two years. In 1868 the petitioner's father was made 
acquainted with the marriage and Viscount Ashbrook's family received the lady with affection
and cordiality. At that time Viscount Ashbrook was a devoted husband. In 1871 the 
petitioner's father died. On succeeding to the title Viscount Ashbrook made a settlement on his
wife of £800, being the utmost he could give as the estates were greatly encumbered. In 1872 
a gentleman, a member of the family, was introduced to Viscount Ashbrook's house and from 
that moment the manners of Lady Ashbrook altered entirely. She became discontented, 
desired greater income and a house in town during the season;  this it was impossible for 
Viscount Ashbrook to comply with. The gentleman's attentions  - whose name he, Serjeant 
Ballantine, refrained from mentioning as no good would result and it would only be the means
of causing misery to another family - led to constant bickerings between Lady Ashbrook and 
her husband, and the consequence was Sir Spencer Robinson, who was a friend of the family, 
endeavoured to bring about a better state of things. There never was more than familiarity 
between her ladyship and the gentleman alluded to, but the intimacy caused so much 
discomfort that the family were desirous that it should terminate. Viscount Ashbrook then 
made a further provision for his wife by investment of all his property which was not of a 
very large amount and made her residuary legatee under the will. In July 1874 Captain Baillie 
appeared on the scene. He was at first a friend of the husband's and he used to visit them. At 
this time the parties were living in Half-Moon St, London, the petitioner frequently being 
away at the family residence at Durrow. In 1875 Viscount Ashbrook and his wife went to 
Paris. Baillie followed and after a number of meetings and quarrels the lady left her husband's
roof, went to Filey, where apartments were taken at the Crescent Hotel, and here the 
circumstances that had led to these proceedings took place.

Since the present suit had been instituted Captain Baillie had died. A child was afterwards 
born; but the petitioner denied the paternity and this circumstance might have led to another 
suit as regarded the legitimacy of the infant but that had been avoided by the death of the 
child. The petitioner then gave the above facts in evidence, and some servants having been 
examined from the Crescent Hotel at Filey the jury found a verdict for the petitioner and his 
lordship made a decree nisi for the dissolution of the marriage."

In March 1876, not very long after the news of the divorce broke, The Queen magazine published 
the first story about Betty Ridge. A vicar in Northmoor had evidently discovered the entry about a 
Viscount Ashbrook marrying a humble country girl. Now that the name Ashbrook had achieved 
some notoriety he decided it was worth publishing. The Western Daily Press carried the story on 1 
April 1876. After the divorce Henry lived quietly at Durrow until his death in 1882.

William  (1830 - 1906), 2nd son of Henry and Frances, 7th Viscount Ashbrook
It appears that Willie was the only one of the three brothers to be sent to Eton. He then attended 
Trinity College Dublin where he got his BA in 1851. He was always a close friend of his elder 
brother, Henry, and their shooting activities together are well recorded. From his Eton and Trinity 

22 Pall Mall Gazette, 28 Feb 1877.
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College friends and people he met at shooting weekends he evidently moved into a wider circle of 
English people. In 1861 he married Augusta Marton who came from Capernwray near Lancaster, a 
large Gothic house with good shooting. Subsequently his sister Caroline married Augusta's brother 
George Marton. 

In their Marriage Settlement Willie's father gave the young couple a house and 500 acres of 
demesne land, worth about £20,000, at Moystown near Shannonbridge in Kings County - an estate 
which he had recently acquired. He also gave them the use of the house in Cavendish Crescent in 
Brighton which he was renting so they had two houses to choose from. From her family Augusta 
received the Middleton estate which was probably of similar value. Eventually Willie and Augusta 
settled in Brighton moving to a larger house at 29 Palmeira Square and the Moystown house was 
sold.

Cavendish Crescent on the sea front in Brighton with Palmeira Square to the north

Willie and Augusta, along with Augusta's brother and sister-in-law, George and Caroline, led a very 
active social life. They frequently attended dinners in London, race meetings and shooting parties 
all over the country and were always at Durrow for the winter shooting season. The hectic social 
life included regular visits by the Martons with their 9 children to Willie's Brighton house. Willie 
and Augusta had two children but sadly they both died as infants.

On Henry's death in Dec.1882 Willie inherited the Durrow estate and became the 7th Viscount 
Ashbrook. He and Augusta did not move from Brighton immediately, although they spent 2 or 3 
months most winters at Durrow for the shooting. They had lived in Brighton for 20 years and no 
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doubt had many friends there. They seem to have made the final move to Durrow around 1887, a 
year after Willie's mother had died. He was made a Deputy Lieutenant in 1888. We have an 
approximate statement of his income and expenditure in 1906, the last year of his life.23  This shows
income from rents etc of £9,000. All the expenses of the house, the farm, the stables, game, garden 
etc were £3,300. After payments to a number of individuals he had spare cash income of £1,700. 
Augusta died in January 1906 and Willie died in November of the same year. In his will he left 
everything that was not entailed to his sister, Mrs Caroline Marton.

Robert (1836 - 1919), youngest son of Henry and Frances, 8th Viscount Ashbrook.
It seems that Robert was a very different sort of person to his two elder brothers. He shared their 
love of shooting but did not pursue an active social life. From an early age he had a great interest in 
engineering and the development of new and more efficient ways of doing things. In 1866 he 
married his first cousin Gertrude, daughter of Rev Sewell Hamilton of Bath, whose brother, Robert 
Hamilton-Stubber, owned the Moyne estate next door to Durrow. On the marriage his father gave 
them a Settlement of £20,000. As Robert was keen to live in Ireland and pursue his engineering 
work his father agreed to build them a house on an old farm at Durrow called Knockatrina. The 
house was finished in 1869 and was leased to Robert for a nominal sum for the rest of his life. Part 
of the original outbuildings were made into a workshop. Robert and Gertrude never moved into 
Castle Durrow, preferring to stay in Knochatrina for the rest of their lives.

The first project Robert turned to was the organ in Durrow Church which dated from 1797 and had 
originally been in Trinity College. He repaired the organ and evidently also thought of ways to 
improve its performance as he and the organist were granted a patent for the improvements in 1869.

His next venture was to start a brick-works at a neighbouring farm which he had bought. In 1873 he
again applied for a patent for his invention which was a new technique for using powdered 
anthracite with ordinary coal slack and clay to make bricks and tiles. This became a successful 
business - in 1916 when the property was sold the Athy Brick Co was still operating there as 
successor to the Durrow Brick and Tile Co. The clay suitable for firing was dug from two pits on 
the hillside above the farm and Robert also invented a clever means of transporting it down to the 
brick ovens on the farm. He put up a 'cable railway'  on telegraph poles. Containers were filled at 
the top of the hill and then descended by gravity on a cable to brick ovens at the farm. Empty 
containers on the circular cable were carried up the hill by the power of the full containers 
descending making an energy-free transport system. Later the works were moved to the railway 
station to avoid transporting the coal and finished bricks. Robert seems to have been an inventor 
rather than a businessman. It therefore seems likely that, once he had proved that his brick-making 
process worked well, he let the works to contractors.

Robert's next patent, No 2118 in 1876, was concerned with saw-mills, in which he was interested no
doubt because there was one at Durrow. This was an improved technique for 'feeding' the saw-blade
into timber or the timber into the saw-blade. Much the most successful and important work which 
he did from the 1890s onwards concerned textile machinery, cloth and carpets. A major driving 
force behind this was the desire from the 1870s onwards of a number of land-owning families 
resident in Ireland to provide work for local people. The population of the town of Durrow declined 
from 956 in 1871 to 559 in 1901, as young people moved to England or the USA because there was 
no work for them in Ireland. From the 1830s onwards more and more woollen cloth was woven in 
huge weaving sheds on automatic looms driven by belts attached to steam engines. But towards the 
end of the century some people realized that there was still a world-wide market for small quantities
of high quality, specially designed and coloured woollens. This was the area that Robert started to 

23 Box A, item 6.
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develop. Another example of success for this approach is provided by the Harris tweed industry 
established in the Hebrides at this period.

Robert began with a loom that didn't need a steam engine to drive it. The old hand-operated looms 
used before 1830 required quite a lot of strenuous physical work and were usually operated by fairly
skilled men. Robert designed a loom that could be used by an unskilled worker with little physical 
strength. It was all operated by pushing an upright wooden handle to and fro. He was awarded 
Patent No. 5508 for this in 1896. He made improvements which were given Patent No 20734 in 
1900. It seems likely that he made the prototypes and a few early working examples with the help 
of Thomas Phelan of Dereen, co Kerry, who had an iron-founding and manufacturing business. 
They both probably visited firms and exhibitions in Lancashire which was the world centre of 
textile manufacturing machinery. When he was satisfied with the design Robert granted sole 
production rights to Robert Hall & Sons, Bury, Lancs, who paid him royalties. They advertised the 
loom as suitable for weaving tweeds, friezes, flannels, blankets etc. They exhibited it at the Irish 
International Exhibition in 1907 and continued making it into the 1920s. After WWI it was 
extensively used by ex-soldiers, disabled by war injuries.24

Robert's second area of textile manufacturing innovation was in the production of tufted rugs and 
carpets. The traditional oriental and Turkish carpets that ornamented grand English houses from the 
late 16C onwards were originally so expensive that they were used as table-cloths rather than as 
floor coverings. Their extraordinary durability was partly due to the fact that each stitch was 
separately knotted on the base canvas. Robert invented hand tools - in particular a latched needle - 
that did this job quicker than the hand-worker. His first patent was No. 17640 in 1901 which he 
improved and so obtained Patent 27966 in 1903. It would seem that he set up production in his 
workshop at Durrow in 1901 and people worked there until the end of 1903. The base canvas was 
made from jute on one of his looms. There were work benches which gripped the finished carpet 
and the canvas roll 3ft wide exposing a section at bench level for the seated worker to knot the 
pattern. There were detailed drawings showing how many knots of each colour the worker should 
do in each row were provided at eye height. The designs were adapted by the manageress from 
oriental originals. In 1902 there were apparently 24 workers including a loom operator, a pattern 
maker and two finishers. 

In 1903 the Abbeyleix25 estate, next door to Durrow, was inherited by Ivo, 5th Viscount de Vesci. He
was a young man in his early twenties keen to show that he could get employment going again in 
the area. He probably talked to Robert about his new carpet business and how it could be expanded. 
Robert, then aged 67, had less youthful dynamism. Not surprisingly it ended up with Robert 
agreeing to sell his business to Ivo and to assist him for at least 6 months to get it going in the new 
factory that Ivo built. So, by the middle of 1904, the Abbeyleix Carpet factory was going with 17 
workers. It had acquired all the stock and machinery which had been in Robert's Durrow 
workshop.26  A good number of carpets were sold in this period from both factories to important 
customers such as the Mansion House, Dublin, and the White Star Lines ships Olympic and Titanic.

There are two other things we know about Robert's working life. First, he designed and made the 
stained glass window with Ashbrook armorials which is still on the stairs in Castle Durrow. Second,
we think that Robert made the wire-work Arbour which is now in the Kitchen Garden at Arley Hall 
and was previously in the garden at Durrow. I think this was another project which he felt might 
allow him to employ local people. The whole thing was made by bending iron wire with hand-

24 A fuller description with detailed drawings is in Mairead Johnston, Hidden in the Pile, 1997. Box E, item 2.
25 Pronounced 'Abbeylees'.
26 A fuller account is provided in Hidden in the Pile which also follows the fortunes of the Abbeyleix Company into a 
merger with the Kildare Carpet Co in Naas in 1909 and the collapse of the combined business in 1911-12.
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operated tools that Robert could have designed and made. The design includes lots of identical 
pieces;  a worker would get plenty of practice and so become quick at making the pieces. Almost 
the whole structure can be assembled by unskilled workers using hand tools. So the whole thing 
could be cheaply made employing many low paid workers. The difficult part of the enterprise 
would have been the marketing and sales but this was evidently not Robert's forte. Carpets could 
easily be sold in shops but the Arbour was too big and cumbersome for this manner of selling. It 
needed to be marketed to rich people in an unusual way - perhaps a top garden designer could have 
had one in his garden & have recommended them. He could also have explained to the customers in
their large houses how the design could be adapted to create arcades and nooks and so on. This was 
presumably all too difficult for Robert so only one was ever made. Perhaps his brother Willie 
bought it and put it in the Castle garden.

Another important strand of Robert's life was his military service. There is a blank application for a 
regular commission27 in the archives so perhaps Robert at one time contemplated that career. As a 
young man he joined the local territorial regiment, The Prince of Wales Leinster Regt, (Royal 
Canadians) and progressed through the ranks to end up as Lt.Col.

Llowarch 9th Viscount.
Robert's heir was his elder son Llowarch (known as Lowey). Apparently Robert refused an offer 
from his brother Willie to pay for him to go to Eton; this was probably because he felt that Lowey, 
like him, would spend his life in Ireland looking after his estate. As a young man Lowey spent a few
years on a Ceylon tea estate but succumbed to ill health so returned to England. In 1898 he married 
Gladys, younger daughter of General Higginson, the distinguished Grenadier. She was the niece of 
Lord Castletown who owned the next door estate to Durrow. After Willie's death in 1906, against 
his father's advice, Lowey and Gay moved into Castle Durrow as Lowey's parents had decided to 
stay at Knockatrina. 

Lowey was a very different sort of person to his father who it seems was not much interested in 
high living. Lowey evidently grew up with a taste for grand social life and as the heir to an estate he
probably felt he was entitled to it. However in his case he had to wait a long time to enjoy the 
income of the estate - until both his uncle Willie and his father had died. In 1893 his sister Frances 
May was married and Robert, feeling he should provide a dowry for her, took out a mortgage on his
and Lowey's rights to inherit the estate. He raised £5,818 from an insurance company. Just under 
£4,000 went to Frances as her dowry and £1900 was passed to Lowey as an advance on the income 
he would eventually receive from the estate. This money was invested in a trust for him and 
provided an annual income of £100, very far from the sum he felt he needed for a suitably grand 
way of life.

Robert's decision to borrow money on this occasion may have given Lowey the feeling that it would
be OK for him to borrow more. From 1893 onwards he borrowed and spent every year until by 
1897 he needed another £10,000 to pay it off - a spending rate of £2,500 p.a. After his marriage to 
Gay Lowey continued to spend at a similar annual rate so that by the time that Robert inherited the 
estate in 1906 a sum of between £90,000 and £100,000 was required to clear all the debt. That 
represented nearly half the capital value of the estate. Even at that point Lowey did not curb his 
expenditure;  life in the Castle required even higher expenditure and he went on borrowing. Indeed 
he began to lose touch with reality.

At this time English landowners across Ireland were arranging to sell their land to the Irish Land 
Commission set up by the land Act of 1903. By 1906 the sale of almost all the tenanted  land at 
Durrow had been agreed with the Land Commission. However there was no capital available. The 

27 Box B, item 1.
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tenants were just paying interest at around 4% while Lowey's debts were paying interest at up to 
twice that amount. So the situation continued to get worse. The end came in 1923 when the Castle 
and surrounding land was sold to a timber merchant and the family moved to Wales.

Gladys' father had earlier stepped in to assist the family and he paid for Lowey's son, Desmond, 
(born in 1905) to go to Eton. Desmond then went on to Balliol College Oxford and pursued a 
successful career as an accountant in London. In 1934 he met and married Elizabeth Egerton-
Warburton from Arley in Cheshire so from then on that became the home of the Flower family. 
Desmond and Elizabeth's elder son Michael became 11th Viscount Ashbrook on his father's death in
1995.
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The Durrow Estate 1683 - 1922

This section gives a brief account of the landed estate from its origins in the 1680s to the sales 
between 1904 and 1922. Virtually the whole of the old estate was acquired by the first Lord Castle 
Durrow between 1708 and his death in 1746. Its value increased greatly until 1815 but declined for 
the next century.

There is an exceptional book in the archive. It is an 1873 Survey and Valuation of the old Estate.28  
There is a detailed map of each locality and a schedule showing every tenant's name, the area of 
land, the value of the land and the buildings on it. This shows a total of 15,278 acres worth a total of
£11,111 p.a. In addition to this the Estate also included about 6,919 acres in Kings County known as
the Moystown Estate. This paid a rent of £2,347 in 1902;  it had probably paid more earlier. 
Moystown was acquired by the 5th Viscount in 1853 but a large part of the capital value was legally
owned by his marriage settlement so it was kept separate.

As well as this 1873 valuation we have in the archives snapshots of the Flower family's estate in 
Ireland at the following dates:

1. 1683
2. 1732
3. 1796 - 99
4. 1900 - 1922

The history of the Estate emerges from a study of these figures.

1. 1683
In this year Thomas Flower married Mary Temple and so had to provide her father with an account 
of his wealth. He valued his leases of land at Durrow and nearby at £1,200 and his stock on the land
(cattle and sheep) at £1,400. His lands, houses, farms etc at Finglas (near Dublin) were valued at 
£1,500 so his total holding of land and stock was worth £4,100. In addition he had £5,400 in 
mortgages - the two largest were to the Duke of Ormonde and his friend Nicholas Plunkett. A little 
more information about his estate comes in letters of July - Sep 169029. These letters describe what 
Thomas' managers found in Finglas and Durrow when repossessing these lands after the Battle of 
the Boyne (they had been sequestered by James II's government). When Thomas died in 1700 these 
lands passed to his only son by Mary, William.

2. 1732
When his father died William went to live with his mother's family, the Temples, at their big house 
in East Sheen, near London. He went to Oxford University and then on a tour of north Europe 
before returning to his Irish estate in 1707-8. He soon met Edith Caulfield on a neighbouring estate. 
They married and settled at Durrow. William set about improving his estate. He bought the freehold 
of his Durrow land and purchased more land so that he had a solid block of land round the 'Black 
Castle' (the name of the ancient house on the site) of 2,800 acres. He then bought another 2,300 
acres within two miles and other lands further away. By the time of the 1732 rental30 he probably 
owned about 12,000 acres. These would be the same statute acres as in the 1873 survey. Earlier 
there were Irish Plantation acres (each 1.6 statute acres). Earlier surveyors didn't measure bog-land 
whereas the Ordnance Survey (made in 1840s) did. The total rent paid by 72 tenants in 1732 was 
just under £872. This probably represented around 1s - 2s per statute acre. (More research at the 
NLI would yield a more accurate figure.)  His only large purchase after 1732 was Bawnmore - 
3,000 acres including a lot of bog fairly near to Durrow. All this land was bought from English 

28 Ireland National Archives KK4  35.
29 See Section 3 below.
30 In the N.L.I.
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settlers often in connection with mortgages. From 1690 - 1720 the value of land in Ireland was very 
low because of the political situation. By 1720 it seemed that the Hanoverians were more secure 
and after the failure of the '45 rebellion they were definitely secure. Consequently land values in 
Ireland rose.

3. 1796 - 1799 Rental
The names of the tenants, the townland31 of their house and their rents are listed for each of these 
four years. There are 116 names but some are only for one or two years. 78 of them lived in the 
Durrow town area;  6 were on the Castle Durrow demesne including one in the house itself (let at 
this time);  six were in the Dublin area at Finglas and Rahenny;  five were in Tullamaine, probably 
the place most distant from Durrow. The remaining 21 were on the other 12 townlands mentioned. 
The 1873 survey lists 6 small townlands adjacent to larger ones. Whether these six were bog in 
1799 or whether named later is not known. This makes it clear that a number of townlands with 
between 300 - 900 acres had only one or two tenants between them . The total rent collected in 
these four years rose steadily from £5,531 in 1796 to £6,474 in 1799. If the estate contained 15,000 
acres then the average rent was 8s 8d per acre. This is much more than the 1732 figure. It compares 
however with the figure of 10s 7d an acre in 1790-91 on the Downshire estates near Kilwarlin (N. 
Ireland). On that estate the average rent per acre in 1815 was 20s 3d. It seems likely therefore that 
the Durrow estate rental rose to £11,000 - £12,000 by 1815.32

The Irish population
The great puzzle of Irish history is why the population increased so greatly between 1700 and 1800.
The population in 1725 has been estimated as 2.2 million people33, whereas by 1800 5.4m people 
were recorded by the first censuses. It is clear that in 1700 large tracts of land were uncultivated and
rents were very low. There can't have been very many people then because little food was being 
grown. But there is plenty of evidence that after 1750 there were many tenants of big estates like the
Durrow ones who were renting hundreds of acres from their landlords. Many of them had become 
middlemen who were sub-letting a few acres each to lots of Irish families who were paying a high 
rent, so the actual numbers of tenants were much greater than is shown by the landlords' rentals. 
There were many more people on the land than there had been in 1700.

How could the Irish afford to pay high rents and  bring up large families?  My studies suggest a few 
possible answers.

Traditional Irish agriculture in the 16C had been based on clans with large migrant herds of cattle 
and sheep and a little arable. After 1700 Irish men were probably recruited to work on the large 
English farms and there learnt about arable agriculture. Their wives followed the traditional activity
- spinning and weaving linen. The market for Irish-spun linen increased for 3 reasons:

a)  As wages rose in England in the 17C and 18C English women entered different jobs 
which paid better than spinning linen. A shortage of spun linen developed in England. Small 
automatic looms had been invented to make ribbons & decorative pieces, thus creating 
additional demand.

b)  As sugar and cotton-growing increased in the Caribbean islands there were more slaves. 
It became popular to buy cheap linen cloth for them to wear. This cloth was made in 
Germany, Ireland and Scotland.

31 This word is the Irish term for what in the North of England is called a township and in the South of England a 
parish.
32 W.A.Maguire, Downshire Estates, 1972, p 39. The Downshire estate was centred on Hillsborough Castle near 
Lisburn.
33 L. Clarkson & E,M. Crawford, Feast and Famine, 2001, p.9.
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c)  From the 1730s onwards demand for a hybrid cloth - cotton with a linen warp - soared as 
people in Lancashire made attractive prints and checks from it.

These developments led English merchants to set up offices in Dublin and elsewhere in Ireland so 
that Irish merchants could order and procure spun linen of various grades. It was then sold to 
manufacturers in England. Thus was created a business which employed Irish women and children 
and paid them well for their work.34  Jobs were also created for young Irish men - particularly in the 
North-West of England. From 1720 onwards increasing numbers of canals and docks were built,  
for example,  the wet dock in Liverpool, the navigation of the Dee Estuary to Chester, navigation 
systems on the Mersey, Irwell and Weaver rivers. All these projects recruited large numbers of Irish 
men to dig the land - they became known as navvies.

The final important factor was the development of growing and eating potatoes. In the 17C the 
potato was an unusual vegetable in English gardens but in the 18C it became a field crop and many 
new varieties were developed.
 
Perhaps these suggestions form a framework for understanding the causes of the huge surge in the 
Irish population during the 18C. From perhaps 1720 onwards the large tenant farmers found that 
they could let 2-3 acres to a newly married Irishman who built a mud cabin to live in. The man 
worked on the farm or helped local builders while the wife grew flax and spun linen. As the 
children grew up they could all help with the flax growing and spinning and the linen yarn could be 
sold. As well as flax they grew potatoes and vegetables on their land. Their landlords, the tenant 
farmers, had large herds of cattle. They were selling beef and butter in barrels to English ships 
going to India or the Caribbean who specially called at Irish ports to collect this cheap high grade 
produce. After making butter the farmer had lots of buttermilk which he sold to his Irish tenants. 
Buttermilk, potatoes and vegetables with a little grain, bought with the linen yarn earnings, 
provided a nutritious diet for the spinning families35. English visitors commented on the healthy 
looking children who emerged from the Irish cabins. When the boys became teenagers they could 
go to North-West England to dig navigations and canals.

It all went fine until the 1790s when machinery for spinning cotton caused a big increase in the 
amount of woven cotton being made. The price of cotton cloth fell so demand rose and started to 
replace the demand for linen. But this was obscured by the rising prices of all foods as the English 
population increased and wars with America and European powers reduced other supplies. Anyone 
growing food enjoyed prosperity until 1815. But after 1815 there was less and less demand for 
hand-spinning and no profits in farming. Ireland slumped and rents fell. The population became 
poorer despite the great boom in canal-building and the later construction of railways. The habit of 
raising large families didn't fall so quickly. The Irish population reached 8.2m by 1841 but the 
country people were very poor. Then in 1846-7 the potatoes got the blight which decimated the 
crop. By 1851 the population was reduced to 6.6m as a result of either starvation or emigration. 

It was due to the famine that the 5th Viscount acquired the Moystown estate in King's County. In 
1843 he lent £55,000 secured on a mortgage of this estate. Rents were very low for several years 
after 1846 because farmers had no money. Taxes to pay for emergency supplies were very high. 

34 For an account of spinning all over Ireland in the 1750s see: Stephenson, Robert, Inquiry into the State and Progress 
of linen manufacture, Dublin, 1757. For the collection and dissemination of Irish linen yarn and its sale all over NW 
England see Liverpool RO, Nicholson papers 920 NIC 5/5/17-93;  these are the papers of a family firm which did this 
work. See also my Seven Households for linen spinning, 1580 -1750, and my Capital and Innovation, pp 274-82, for 
spinning in the Warrington area for sail-cloth. See also Jones, E and Foster, CF, Fabric of Society,  2012, pp 83 - 97 for 
the growth of cotton spinning and its mechanization, 1736 - 1776. 
35 L. Clarkson & E.M.Crawford, Feast and Famine, 2001.
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This was why by 1851 the interest on the mortgage was in arrears and Ashbrook was able to take 
possession of the estate as repayment of his mortgage. Rents recovered in the later 1850s and 1860s 
but perhaps never reached 1815 levels again. After 1870 and the collapse of arable farming in the 
UK, due to the influx of US and Canadian grain,36 Irish farming became increasingly dependant on 
grazing. Rents and population levels fell slowly so by 1901 there were only 4.5m people in the 
country. In 1875 the annual rent of the old estate at Durrow was £9,392.

4. 1900 - 1922
The Irish Land Act of 1903 offered attractive terms on which landlords could sell their tenanted 
farm land to the occupiers who would be lent the purchase money on a Government mortgage. A 
large proportion of landlords, including the Ashbrooks, decided to do this. From 1904 onwards they 
employed surveyors to negotiate and settle a value for each farm. By 1910 this process was virtually
complete with the following results:

i)  The Estate had agreed to sell 266 holdings on the old estate which had been paying a total
rent of £6,430 p.a. and also 144 holdings on the Moystown estate which had paid rent of 
£2,149. The total purchase price of these sales was £182,784. The Act provided for a bonus 
to the Landlord of 12% on completed agreements so the Estate actually got a total of about 
£204,000 for all this land.

ii) The Estate also owned the following -
Dublin Head-rents £325
Durrow Head-rents £437
Durrow weekly rents £282
Other assets               £56

           _____
Total         £1100 p.a.

All these items were worth approx. £22,000.

iii) In 1922 Mr Maher paid £33,000 for the following:
i)   Castle Durrow and some furniture
ii)  weekly rents and 'other' as above.
iii) 1440 acres of demesne lands. 

So the sale of the whole estate brought in about £244,000

The total rent of the tenanted estate given above had been £8,579. When agreement was reached on 
each group of sales, the tenants only paid interest. The total interest in 1910 was only £6,809. This 
was one of the problems which the estate had from 1907 onwards (discussed in my notes on the 8th 
and 9th Viscounts).

Charles Foster  2016

Note: Boxes A-G are the Flower papers at Arley.

36 Following the repeal of the Corn Acts in 1846.
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